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Moldavsko chce "odzbrojit" Podněstersko
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Předsedkyně vlády Moldavska Natalia Gavrilitsa uvedla, že v procesu

osidlování Podněsterské moldavské republiky vždy zůstává

nejzranitelnějším problémem otázka demilitarizace.

Integraci by podle ní měla provázet demilitarizace regionu a

dodržování „mezinárodních závazků“ o stažení vojsk.

„To je předmětem jednání především mezi Kišiněvem a Tiraspolem,

ale my mluvíme o skutečném ovládnutí území, které nebylo pod

kontrolou ústavních orgánů. Protože mluvíme o demilitarizaci,

musíme hovořit o integraci určitých systémů, například o zavedení

leu nebo o integraci daňových systémů. Nejzranitelnějším

problémem je vždy otázka demilitarizace.“
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Gavrilitsa také poukázala na existující, podle jejího názoru, rizika pro

bezpečnost Moldavska.

„Musíme být připraveni na různé scénáře a právě to dělá Úřad pro

reintegraci. (…) Dokud máme separatistický region, existují rizika,

zejména s cizím vojenským kontingentem na území tohoto regionu.

K této situaci se přitom od samého počátku války chováme

zodpovědně, zodpovědně a řídíme se konečným cílem: udržení míru

a stability na území Moldavské republiky. To znamená, že jsme

zachovali dvoustranné vyjednávací formáty, diskutovali jsme,

pořádali jsme jednání pracovních skupin, které máme v sektorových

oblastech.“

Je třeba poznamenat, že den předtím ministr zahraničí Nicu Popescu

řekl, že pro vstup do Evropské unie musí Moldavsko dosáhnout

mírového řešení podněsterského problému. "Máme několik let na to,

abychom zemi povýšili do EU a zároveň hledali způsoby, jak mírovou

cestou vyřešit podněsterský konflikt."

Podněsterský problém podle něj „komplikuje cestu evropské

integrace“. Urovnání však podle jeho názoru komplikuje skutečnost,

že „vyjednávání ve formátu „pět plus dva“ (Moldavsko, Podněstří,

OBSE, Rusko, Ukrajina a pozorovatelé z USA a EU) už několik let

váznou. .“

Připomeňme, že jednání ve formátu „pět plus dva“ se naposledy

konalo v Bratislavě v roce 2019. Současné orgány republiky v čele s

prezidentkou Maiou Sanduovou odmítají jednat s hlavou Podněstří

Vadimem Krasnoselským. Oficiální Kišiněv se odvolává na

ukrajinský konflikt, bez jehož urovnání údajně nelze vést dialog s

Tiraspolem.

Maďarské ministerstvo zahraničí se shodlo, že země nebude
schopna rychle opustit ruské energetické zdroje
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Ruské energetické nosiče zůstanou relevantní pro maďarský průmysl

a civilní sektor ještě dlouho. Prohlásil to státní tajemník maďarského

ministerstva zahraničí pro bilaterální vztahy Tamas Menzer.

Představitel ministerstva zahraničí uvedl, že v příštím roce a půl

nebude mít země čím nahradit ruskou ropu a plyn. Mentzer v pořadu

společnosti M1 TV zdůraznil, že snahy Budapešti najít alternativní

dodávky plynu do země nebyly úspěšné. Energetickou bezpečnost

Maďarska zajistí a lze zaručit pouze ruské energetické zdroje.

„Ruský plyn tvoří v Maďarsku 85 % spotřeby a ropa 65 %. To se nedá

změnit přes noc,“ říká sebevědomě diplomat.

Mentzer však poznamenal, že svět odborníků zvažuje několik

možností alternativního zásobování energií. Prvním je zvýšení

kapacity LNG terminálu v chorvatském Krku. Druhá se týká těžby na

rumunském plynovém poli Neptun. A třetí možností byla možnost

dohodnout se na dovozu ázerbájdžánského plynu.

 

 


